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„Calea spre succes este să-ţi impui mereu un standard 
mai înalt decât îţi impun alţii.“     (Henry Ward Beecher)

În procesul de elaborare şi defi nitivare a proiectelor de buget 
pentru anul viitor, s-a adus în spaţiul public, mai des decât oricând 
până acum, sintagma clauza de investiţii. Probabil, pentru nespeci-
alişti, formula la care ne referim este fi e necunoscută, fi e capătă un 
sens inadecvat. Lucrurile sunt mai simple decât ne putem imagina la 
prima vedere. Clauza de investiţii reprezintă diferenţa între valoarea 
unei investiţii susţinute prin fonduri europene şi suma alocată de 
benefi ciar, indiferent dacă acesta este statul român sau un întreprin-
zător privat. În termeni uzuali, această clauză are o denumire extrem 
de simplă: cofi nanţarea naţională.

Întrucât, tot în prezent, se discută mult şi, uneori, pasional despre 
necesitatea îmbunătăţirii substanţiale a situaţiei din domeniul acce-
sării fondurilor europene, apare cât se poate de fi resc să fi e abordată 
şi tema clauzei de investiţii. Chiar dacă, pentru anumite categorii de 
fonduri, cum sunt cele structurale şi de coeziune, există anumite marje 
procentuale privind cuantumul cofi nanţării (pentru fondurile destina-
te agriculturii nu este prevăzută o asemenea clauză), există un relativ 
larg spaţiu de negociere pentru anumite tipuri de proiecte. Prin urma-
re, a apărut posibilitatea de a se reduce coefi cientul de cofi nanţare, 
însă succesul unei asemenea negocieri este condiţionat, în cea mai 
mare măsură, de îndeplinirea unor condiţii la nivel naţional.

Principala condiţie vizează înscrierea în limita de 3% din PIB 
a defi citului bugetar. Cum stăm la acest capitol? După toate datele 

existente în momentul de faţă, în anul în curs defi citul nu va fi  mai 
mare de 2,3% din PIB. În consecinţă, îndeplinim această condiţie 
principală. În al doilea rând, clauza este condiţionată de dinamica 
PIB. Ea devine mult mai restrictivă atunci când avem de-a face cu o 
creştere negativă, cu una la nivel zero sau cu una foarte modestă. Or, 
pentru anul în curs, se conturează posibilitatea reală de a se obţine 
un spor de PIB de circa 2%. Acelaşi nivel este prognozat pentru anul 
viitor, când defi citul bugetar ar urma să fi e de 2,2%.

Acestea sunt condiţiile principale pe care România le îndepli-
neşte. În consecinţă, există premise pentru diminuarea cofi nanţării, 
ceea ce, incontestabil, va fi  în favoarea întregii noastre economii 
naţionale. Această remarcă, însă, nu trebuie în niciun caz să ducă la 

concluzia că totul de-
pinde de stat, adică de 
Guvern, pentru a be-
nefi cia de condiţii mai 
favorabile pentru ac-
cesarea fondurilor eu-
ropene. Pe de-o parte, 
rezultatele la nivelul 
întregii economii sunt 
condiţionate decisiv fi e 
şi numai de activitatea 

întreprinzătorilor importanţi din toate ramurile şi din toate entităţi-
le teritoriale. Iar, pe de altă parte, cuantumul cofi nanţării se stabi-
leşte pe baza programelor operaţionale sectoriale şi vizează fi ecare 
proiect în modul cel mai concret posibil. Cu alte cuvinte, nivelul 
cofi nanţării depinde, înainte de toate, de fi ecare operator economic 
dornic să benefi cieze de fonduri europene.

Dacă luăm în considerare şi recentele măsuri de simplifi care a 
procedurilor legale de absorbţie a fondurilor europene, putem consta-
ta lesne că avem de-a face cu posibilităţi mai mari de a asigura o fi nan-
ţare extrem de favorabilă a activităţii economice în toate domeniile şi 
la toate nivelurile. Nu am dori, însă, să se înţeleagă că tema abordată 
poate fi  tratată adecvat doar în termeni cantitativi: mult, puţin, destul, 
deloc etc. Esenţa acestei teme este de ordin calitativ. Totul depinde de 
un anumit tip de investiţie, cea creatoare, cea generatoare de valoare 
adăugată „sănătoasă“, de capacitatea de inovare. Şi pentru că adesea 
facem apel la Caragiale (care a exprimat, ca nimeni altul, stările de 
spirit autohtone), nu putem încheia fără a reaminti că el ne-a îndemnat 
să facem mereu distincţia dintre necesar şi posibil, spunând că este de 
preferat să avem „mai puţin decât deloc“. (T.B.)

Conducta de interconectare a reţelelor de gaze 
din România şi Bulgaria, Giurgiu – Ruse, a fost termi-
nată, pe teritoriul românesc. În ceea ce priveşte partea 
bulgară, deşi lucrările au început mai târziu, lucrări-
le la acest proiect sunt, şi în ţara vecină, aproape de 
fi nal. Proiectul este implementat de compania româ-
nească de transport al gazelor, Transgaz, și de operato-
rul din țara vecină, Bulgartransgaz. 

Conducta de gaze Giurgiu – Ruse, care va sub-
traversa Dunărea, va avea o capacitate maximă de 
transport de 1,5 miliarde metri cubi de gaze pe an din 
Bulgaria în România, iar capacitatea minimă din Ro-
mânia în Bulgaria va fi  de 500 milioane metri cubi pe 
an. Conducta va avea o lungime totală de circa 25 km, 
dintre care 5,2 km sunt pe teritoriul României, iar 
4,14 km reprezintă subtraversarea fl uviului Dunărea. 
Totodată, vor fi  construite şi două staţii de măsurare 
a gazelor naturale – SMG Giurgiu şi SMG Ruse. Va-

loarea totală estimată a proiectului (cu valori eligibile 
pentru cofi nanţare UE) este de 24 milioane euro, din 
care Transgaz – 10 milioane euro şi Bulgartransgaz 
E.A.D. – 14 milioane euro. UE a alocat aproximativ 
8,9 milioane euro; astfel, cofi nanţarea de la Comisia 
Europeană reprezintă pentru tot proiectul circa 38% 
din valoarea totală estimată eligibilă. 

Potrivit unor reprezentanţi ai Transgaz, con-
ducta va fi funcţională la sfârşitul anului. Pro-
iectul de interconectare Bulgaria – România, pe 
direcţia Giurgiu – Ruse, urmăreşte creşterea si-
guranţei în aprovizionarea cu gaze naturale a Ro-
mâniei şi Bulgariei prin diversificarea surselor de 
gaze naturale destinate celor două ţări, asigurarea 
continuităţii şi siguranţei livrărilor de gaze natura-
le către consumatorii rezidenţiali şi industriali în 
cazul apariţiei unor situaţii de criză în alimentarea 
celor două ţări cu gaze ruseşti.

„Clauza de investiții“

Zilele Academiei de Științe Tehnice din România, 
Ediția a VIII-a  (pag. 4 – 5)

S-au fi nalizat lucrările, pe teritoriul românesc, 
la conducta de gaze Giurgiu – Ruse
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Comisia Europeană a prezentat, la mijlocul lunii octombrie a.c., cea mai importantă revizuire a politicii 
UE în domeniul infrastructurii de transport pentru perioada 2014 – 2020. Potrivit documentului, două dintre cele 
9 coridoare principale – care vor constitui „coloana vertebrală“ a transporturilor în cadrul pieţei unice europene 
– urmează să traverseze România, unde pot primi fi nanţare mai multe proiecte. Noua politică a UE în domeniul 
infrastructurii îşi propune crearea unei reţele transeuropene unifi cate de transport (TEN-T). Potrivit documen-
telor CE, se va institui o rețea europeană de transport solidă în toate 
cele 28 de state membre, pentru a promova creșterea economică și 
competitivitatea. Această rețea va face legătura între est și vest și va 
înlocui mozaicul de transporturi actual cu o rețea autentic europeană. 
Noua rețea TEN-T centrală va fi  susținută de o rețea globală de rute 
la nivel regional și național, destinate să alimenteze rețeaua centrală. 
Scopul este ca treptat, până în 2050, cea mai mare parte a cetățenilor 
și a întreprinderilor din Europa să se afl e la cel mult 30 de minute 
distanță, ca timp de deplasare, de această rețea globală. 

Pentru atingerea acestui obiectiv, CE a decis triplarea fi nanţării 
pentru infrastructura de transport, alocând 26 de miliarde de euro în 
exerciţiul bugetar 2014– 2020. Cum am mai precizat, noua politică 
instituie o reţea centrală de transport bazată pe 9 coridoare principale: 
2 coridoare nord-sud, 3 coridoare est-vest şi 4 coridoare diagonale.

În opinia Executivului de la Bruxelles, cele 9 coridoare reprezintă un progres major în domeniul planifi cării infras-
tructurii de transport, întrucât experienţa din trecut a arătat că este „foarte greu să se implementeze proiecte de transport 
transfrontaliere şi de alt gen în diferite state membre într-un mod coordonat“. Totodată, CE apreciază că este „necesar ca 
proiectele să fi e sincronizate la nivel transfrontalier pentru a spori benefi ciile obţinute din toate investiţiile“.

România este inclusă în coridoarele de transport Orient/Est-mediteraneean şi Rin – Dunăre, relevă documente 
publicate de Comisia Europeană. Astfel, coridorul Orient/Est-mediteraneean urmează să conecteze infrastructura de 

(Continuare în pag. 2)

CE a aprobat noua politică privind 
infrastructura de transport a UE 

pentru perioada 2014 – 2020
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(Urmare din pag. 1)
transport maritim de la Marea Nordului, Ma-
rea Baltică, Marea Neagră şi Marea Medite-
rană, optimizând utilizarea porturilor ţărilor 
UE și a autostrăzilor maritime aferente. Pro-
iectul va îmbunătăţi legăturile de transport 
între nordul Germaniei, Cehia, regiunea Pa-
nonică şi Europa de Sud-Est. Coridorul con-
tinuă pe mare din Grecia până în Cipru.

Coridorul Rin – Dunăre, a cărui axă 
principală este formată de căile navigabile 
interioare Main (Germania) și Dunăre, va 
lega regiunile centrale din jurul orașelor 
Strasbourg și Frankfurt, trecând prin sudul 
Germaniei spre Viena, Bratislava, Buda-
pesta și Marea Neagră, de o ramură impor-
tantă ce pornește de la München spre Pra-
ga, Zilina, Kosice și frontiera cu Ucraina.

România poate obţine în programul 
Orient/Est-mediteraneean o fi nanţare euro-
peană pentru calea ferată Arad – Timişoara – 
Calafat. În timp ce în Ungaria lucrările sunt 
aproape fi nalizate, în ţara noastră procesul 
se afl ă încă în desfăşurare, relevă Comisia 
Europeană. De asemenea, CE ar putea aloca 
fonduri pentru modernizarea infrastructurii 
rutiere între Vidin şi Craiova.

În cadrul coridorului Rin – Dunăre, 
România poate accesa fonduri europene 

pentru mai multe proiecte de infrastruc-
tură feroviară şi canale navigabile. Printre 
acestea se numără realizarea de studii pen-
tru o reţea de cale ferată de mare viteză în-
tre Budapesta şi Arad, modernizarea unor 
anumite secţiuni de cale ferată şi studii 
pentru trenuri de mare viteză pe ruta Arad 
– Braşov – Bucureşti – Constanţa, precum 
şi studii şi lucrări la calea ferată Craiova 
– Bucureşti. Ţara noastră are incluse în 
coridorul Rin – Dunăre şi mai multe pro-
iecte pentru porturi şi transportul fl uvial. 
Astfel, autorităţile pot atrage fonduri euro-
pene pentru studii şi lucrări de dezvoltare 
a platformelor multimodale şi conexiuni 
cu regiunea în cazul porturilor Giurgiu 
şi Galaţi, pentru studii şi lucrări vizând 
transportul pe Dunăre (Kehlheim (Germa-
nia) – Constanţa/Midia/Sulina), precum şi 
pentru studii şi lucrări la canalul Dunăre 
– Bucureşti. Portul Constanţa poate acce-
sa, de asemenea, fonduri europene pentru 
conexiuni de transport şi servicii incluzând 
spărgătoare de gheaţă.

România poate benefi cia de fonduri şi 
pentru mai multe noduri cheie de transport 
incluse în reţeaua centrală europeană. Astfel, 
autorităţile pot fi nanţa parţial cu bani europeni 
studii şi lucrări pentru nodurile de transport 

Timişorara – graniţa cu Serbia, Iaşi – graniţa 
cu Republica Moldova, Suceava – graniţa cu 
Ucraina, Târgu Neamţ – Ungheni, Alba Iulia 
– Turda – Dej – Suceava – Paşcani – Iaşi, Bu-
cureşti – Buzău şi Ploieşti – Suceava.

Finanţarea va fi  acordată prin meca-
nismul „Conectarea Europei“. Din cele 26 
de miliarde de euro, între 80% şi 85% vor fi  
utilizate pentru a sprijini proiecte prioritare 
de-a lungul celor 9 coridoare de implemen-
tare ale reţelei centrale. De asemenea, vor fi  
fi nanţate proiecte orizontale – în special în 
domeniul IT – cum ar fi  SESAR (dimensi-
unea tehnologică a sistemului de manage-
ment al trafi cului în cerul unic european) sau 
ERTMS (sistemul european de management 
al trafi cului feroviar), care trebuie folosite 
de-a lungul principalelor coridoare de trans-
port. Autostrăzile maritime vor fi  şi ele inclu-
se în această prioritate. Fondurile de 26 de 
miliarde de euro vor servi în practică drept 
„capital iniţial“ pentru stimularea investiţii-
lor suplimentare din partea statelor membre 
în vederea fi nalizării conexiunilor şi legături-
lor transfrontaliere difi cile, care altfel nu ar fi  
probabil construite, se arată într-un comuni-
cat al CE. Costul implementării primei faze 
de fi nanţare a reţelei centrale pentru perioada 
2014 –2020 este estimat la 250 de miliarde 

euro. Reţeaua centrală urmează să fi e fi nali-
zată până în 2030.

Celelalte 7 coridoare de transport (în 
care ţara noastră nu este implicată) sunt co-
ridorul Scandinavo-mediteraneean, Marea 
Nordului – Marea Baltică, Marea Nordului 
– Marea Mediterană, Marea Batică – Marea 
Adriatică, Rin – Alpi, coridorul Atlantic şi 
coridorul Mediteraneean.

Noua reţea centrală de transport va 
conecta 94 de porturi europene principale 
cu legături feroviare şi rutiere, 38 de aero-
porturi principale cu legături feroviare cu 
oraşe mari, 15 000 km de linii de cale ferată 
modernizate pentru circulaţia de mare vite-
ză, precum şi 35 de proiecte transfrontaliere 
pentru reducerea blocajelor.

Potrivit unui comunicat al CE, statelor 
membre UE le revine sarcina de a prezenta 
Comisiei, încă de la începutul anului 2014, 
propuneri detaliate pe baza cărora urmează 
să fi e alocată fi nanţarea. Nivelul exact al 
fi nanţării UE disponibile depinde, de ase-
menea, de detaliile propunerilor naţionale. 
În general, pentru orice perioadă bugetară 
de 7 ani, contribuţia UE la dezvoltarea in-
frastructurii de transport principale va fi , în 
mod normal, de aproximativ 20% din cos-
turile de investiţii.

Toamna aceasta, atât de bogată în eve-
nimente şi semnifi caţii, a constituit prilej 
de sărbătoare şi la Universitatea Ştefan 
cel Mare din Suceava (USV). Instituţia 
suceveană a împlinit 50 de ani de existenţă 
şi tradiţie. Puţin, ar spune unii 
numărând în mod contabil tim-
pul scurs de la naşterea acestui 
reper bucovinean. Dar cu atât mai 
remarcabil, am spune noi, con-
torizând rezultatele obţinute de 
acest centru de ştiinţă şi cultură 
ce marchează existenţa ţinutului 
de nord al ţării.

Printre numeroasele mani-
festări dedicate celebrării fru-
moasei vârste, Universitatea din 
Suceava a ţinut să omagieze şi 
o serie de personalităţi care au contribuit la 
recunoaşterea ei în sfera culturală românească. 

Astfel, la 8 octombrie 2013, în cadrul 
Adunării Generale a Sucursalei AGIR 
Suceava, s-a acordat Diploma de Excelenţă 

a Senatului USV domnului conf. univ. dr. 
ing. Niculai Şorea (născut la 7 februarie 
1933, în comuna Iaslovaț, Suceava), remar-
cabil dascăl şi cercetător în domeniul ingine-
riei electrice. 

Între cei peste 130 de participanți s-au 
numărat membri ai AGIR, cadre didactice 
universitare și din învățămânul preuniversitar, 
reprezentanți ai societăților comerciale din 
județele Suceava și Botoșani, reprezentanți ai 

administrației locale și ai Camerei de Comerț 
și Industrie Suceava, elevi și studenți, 
corespondenți din presa locală.

Printre participanţii care au luat cu-
vântul s-au remarcat: prof. dr. ing. Adrian 
Graur (rector în perioada 2004 – 2012), 
prof. dr. ing. Gabriela Prelipceanu (prorec-
tor), prof. dr. ing. Mihai Dimian (prorector), 
prof. dr. ing. Gheorghe Ștefan Pentiuc (decan 
al Facultăţii de Inginerie Electrică şi Ştiinţa 
Calculatoarelor), ing. Dan Şumovschi (E-ON 
Moldova), prof. Cristina Hapenciuc (director 
adjunct la Colegiul Tehnic Samuil Isopescu 
Suceava), prof. dr. ing. Radu Pentiuc 
(preşedintele Sucursalei AGIR Suceava). 

De asemenea, într-o atmosferă de 
sensibilă trăire spirituală, domnul Niculai 
Şorea şi-a lansat volumul de poezie 
„Toamne, Toamne…“. În acest context, 
prof. univ. dr. Elena-Brânduşa Steiciuc, di-
rector al Consiliului Studiilor Universitare 
de Doctorat (CSUD) din cadrul USV, a 
făcut o prezentare de esenţă volumului, ac-

centuând asupra versifi caţiei, lirismului şi, 
mai ales, a romantismului poetic remarcat.

Nu trebuie omisă participarea ing. 
Ovidiu Mustaţă, vicepreședinte RENEL în 
perioada 1994 – 1995, după ce a condus (în 
intervalul iunie 1969 – octombrie 1990) IRE 
Suceava, unitate fruntașă în România, unul 
dintre fondatorii şcolii de inginerie electrică 
sucevene.

În fi nalul manifestării, Adunarea 
Generală a ales Consiliul Sucursalei AGIR 
Suceava, în următoarea componenţă: 
EurIng prof. dr. ing. Radu Dumitru 
Pentiuc – preşedinte, ing. Dan Şumovschi 
– vicepreşedinte, conf. dr. ing. Mariana 
Rodica Milici – secretar.

Manifestarea a fost patronată de AGIR 
și de Facultatea de Inginerie Electrică 
şi Ştiinţa Calculatoarelor (FIESC) a 
universităţii sucevene.

Conf. dr. ing. George Mahalu,
Corespondent AGIR
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Suceava: prezenţă tot mai activă a inginerilor în spaţiul public 

30 de ani de la înfi ințarea Comisiei Naționale Comportarea in situ a Construcțiilor (CNCisC)
Evenimentul aniversar a fost marcat 

cu prilejul celei de-a 60-a Adunări Generale 
de toamnă a CNCisC, desfăşurată în Aula 
Magna Sergiu T. Chiriacescu a Universităţii 
Transilvania din Braşov, în perioada 26 – 27 
septembrie a.c.

Prima zi a manifestării a fost rezerva-
tă desfăşurării unei sesiuni de comunicări 
tehnico-ştiinţifi ce moderată de preşedintele 
CNCisC, dr. ing. Victor Popa, în deschiderea 
căreia decanul Facultăţii de Construcţii – Bra-
şov, prof. univ. dr. ing. Ioan Tuns, a rostit un 
cuvânt introductiv în numele rectorului Uni-
versităţii Transilvania din Braşov, prof. univ. 
dr. ing. Ioan Vasile Abrudan, urmat de cuvinte 

de salut din partea Primăriei Braşov şi a Filia-
lei APDP Braşov. În cadrul sesiunii de comu-
nicări s-au prezentat următoarele referate: Lu-
crări de intervenţie pentru menţinerea viabi-
lităţii pasajului Zizin (autor: ing. dipl. Avram 
Conţiu, director general SC PRINFO SRL 
Braşov); Comportarea în timp a lucrărilor de 
protecţie împotriva hazardelor naturale (ing. 
dipl. Marius Bucur, Country Manager Geo-
brugg România); Sisteme de monitorizare cu 
fi bră optică a structurilor (ing. dipl. Gabriela 
Ploeşteanu, director comercial SC Techno Volt 
SRL); Reabilitarea viaductului Valea lui Stan. 
Reparare, consolidare, protecţie (ing. dipl. 
Cristi Cartaş, consultant tehnic MAPEI Ro-

mânia SRL Bucureşti); Reabilitare structură 
de beton armat la Furnalul nr. 5 ArcelorMittal 
Galaţi. Reparare, consolidare, protecţie (ing. 
dipl. Cristi Cartaş). Expunerile au fost urmate 
de sesiuni de dezbateri.

S-a desfăşurat apoi cea de-a 60-a Adu-
nare Generală bianuală a CNCisC, prezidată 
de preşedintele Comisiei, dr. ing. Victor Popa. 
Au fost prezenţi, între alţii, preşedintele de 
onoare al CNCisC, dr. ing. Felician Eduard 
Ioan Hann, fondatorul Comsiei, şi vicepreşe-
dintele de onoare al CNCisC, dr. ing. Octa-
vian Coşovliu, membru de onoare al ASTR 
şi fost preşedinte al Sucursalei AGIR Galaţi. 
Participanţii au păstrat un moment de recu-

legere în memoria colegului recent dispărut, 
Dan Raţiu. Potrivit statutului, cu prilejul 
reuniunii au fost primiţi noi membri şi s-au 
purtat discuţii pe marginea unor probleme 
curente ale Comisiei. În fi nal, au fost acor-
date diplome jubiliare cu prilejul împlinirii a 
30 de ani de la înfi inţarea Comisiei Naţionale 
Comportarea in situ a Construcţiilor. A fost 
anunţată, în plen, intenţia preşedintelui de 
onoare de a înfi inţa Fundaţia Dr. ing. Hann 
Felician Eduard Ioan, care să promoveze şi 
să susţină în viitor activitatea CNCisC.

Ing. dipl. Nicolae Fântânaru
Sucursala AGIR Timiş
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AGORA  INGINEREASCĂAGORA  INGINEREASCĂ

România dispune în subsolul terito-
riului ei de bogate şi variate zăcăminte de 
substanţe minerale utile, reprezentate prin: 
combustibili minerali de toate tipurile, mine-
reuri de metale preţioase, minereuri feroase 
şi neferoase, minereuri nemetalifere, minere-
uri cu conţinut de metale rare şi radioactive, 
sare, roci utile de toate provenienţele etc.

Extragerea şi prelucrarea materiilor 
prime minerale solide de pe teritoriul Româ-
niei este cunoscută din timpuri străvechi, iar 
varietatea şi importanţa resurselor minerale 
au determinat ca mineritul să constituie o în-
deletnicire de peste 2000 de ani în această 
zonă a Europei şi a lumii.

România este o ţară importantă şi bo-
gată din punctul de vedere al substanţelor 
minerale utile deoarece din cele 3000 de 
minerale cunoscute astăzi în lume, 500 se 
găsesc şi în subsolul ţării noastre, iar 35 de 
minerale au fost găsite şi descrise pentru pri-
ma oară în localităţi din România.

Exploatarea zăcămintelor auro-argenti-
fere pe teritoriul României are o veche tradi-
ţie. Exploatarea organizată începe în secolul 
al VII-lea î.e.n., când o ramură a grecilor de 
pe ţărmul Mării Negre vine în zona Munţilor 
Apuseni, unde s-a ocupat de exploatarea şi 
valorifi carea zăcămintelor aurifere. Din ace-
le timpuri şi până astăzi, din subsolul ţării 
noastre s-au extras şi valorifi cat, pe lângă 
diverse alte substanţe minerale utile, şi peste 
2200 tone de aur.

Industria minieră din România a cu-
noscut, până în ultimul deceniu al secolu-
lui al XX-lea, o dezvoltare continuă, după 
care a intrat într-o perioadă de profunde 
transformări şi adaptări pentru tranziţia la 
economia de piaţă. Activitatea de extragere 
şi prelucrare a minereurilor metalifere şi în 
special auro-argentifere a cunoscut în timp 
perioade de dezvoltare sau de regres, dar 
niciodată de stagnare totală, aşa cum s-a 
întâmplat în 2006, când s-a închis tot mine-
ritul metalifer din România.

După opinia noastră, decizia de închi-
dere totală a minelor de minereuri s-a luat la 
repezeală, fără o analiză temeinică a fi ecărui 
obiectiv în parte, fi ind făcută de oameni şi 
foruri care nu au avut prea multe în comun 
cu mineritul. În urma deciziei de închidere 
a minelor s-a trecut, mult prea repede, la în-
străinarea şi dezafectarea bazei materiale de 
la suprafaţă şi a instalaţiilor şi dotărilor din 
subteran şi cariere. În felul acesta, când pe 
plan mondial preţul aurului a crescut verti-
ginos (de la 280 dolari pe uncie în 2000 la 
1650 dolari pe uncie în 2011), România s-a 

găsit în situaţia de a nu mai avea nicio mină 
de aur în funcţiune.

Având în vedere că România se afl ă în 
centrul Europei, zonă de pe mapamond uşor 
de atins şi care dispune de toate avantajele 
lumii industrializate şi civilizate şi faptul că 
deţine câteva zeci de zăcăminte metalifere cu 
conţinut de aur şi argint, au început să apară 
investitorii străini care au concesionat, până 
în prezent, cele mai bune perimetre miniere. 
Unii dintre investitori şi-au făcut şi fi nalizat 
lucrările de cercetare pe perimetrele conce-
sionate, au realizat proiectarea exploatării şi 
valorifi cării zăcămintelor şi se găsesc în faza 
de obţinere a ultimelor aprobări pentru a în-
cepe construcţiile industriale şi deschiderea 
zăcământului în vederea exploatării.

Un astfel de caz este şi cel de la Roşia 
Montană, care a iscat largi analize şi co-
mentarii în diferite 
foruri de conducere 
ale ţării şi în opinia 
publică.

Desigur, dacă 
ne referim la pro-
iectul de exploatare 
şi la proiectul de 
lege privind unele măsuri aferente exploatării 
minereurilor auro-argentifere din perimetrul 
Roşia Montană şi stimularea şi facilitarea 
dezvoltării activităţilor miniere în România, 
supus dezbaterii Parlamentului României, pot 
fi  discutate şi analizate o serie de probleme de 
natură economică, tehnică şi juridică.

În primul rând, este de menţionat fap-
tul că România a trecut foarte repede la con-
cesionarea perimetrelor miniere, înainte de 
a-şi formula o strategie pe termen mediu şi 
lung de valorifi care în continuare a zăcămin-
telor auro-argentifere de care dispune şi de 
stabilire a condiţiilor tehnice, economice şi 
de mediu obligatorii în ducerea tratativelor 
cu potenţialii investitori. De asemenea, nu 
s-a stabilit cadrul general cu condiţiile de 
participare a statului român în cazul concesi-
onărilor de zăcăminte de substanţe minerale 
utile. Astfel s-a ajuns ca la primele concesi-
onări instituţiile abilitate ale statului să ges-
tioneze cu multă lejeritate problema în faţa 
viitorilor investitori.

După concesionare s-a dovedit că in-
vestitorii străini sunt interesaţi exclusiv de 
profi t, propunând exploatări forţate cu ris-
curi majore, aşa cum ne confruntăm, în pre-
zent, în cazul Roşia Montană.

Astăzi, România mai dispune de peste 
15 miliarde tone de rezerve geologice totale 
de diverse substanţe minerale, ceea ce re-
prezintă o avuţie potenţială minieră, dată de 
valoarea produselor miniere utilizabile după 
extragerea şi prelucrarea acestora cu tehnolo-
giile actuale, de peste 250 miliarde de euro.

În contextul actual al economiei româ-
neşti, când orice unitate economică este bine 
venită, sunt de acord cu exploatarea şi valo-
rifi carea în continuare a bogăţiilor minerale 
de care dispunem, dar acest lucru să se facă 
în avantajul şi folosul statului şi al poporului 
român. În noile condiţii economice, statul ro-
mân va trebui să-şi valorifi ce poziţia de propri-
etar al resurselor minerale prin instituirea unui 
sistem stabil, competitiv şi echilibrat de taxe 

şi redevenţe, iar entităţile private să asigure 
fi nanţarea şi managementul şi să deţină opera-
torii minieri. Totodată, cred că trebuie găsită o 
altă cale – amiabilă – pentru a intra pe diferite 
amplasamente şi obiective civile şi industriale 
şi să nu se ajungă la exproprieri pe motiv de 
utilitate publică, mai ales că este vorba despre 
unităţi economice şi fi rme particulare.

Proiectul tehnic de exploatare şi valo-
rifi care întocmit de partenerul canadian pen-
tru zăcământul Roşia Montană ridică o serie 
de probleme.

Partenerul canadian şi-a făcut proiec-
tarea pentru exploatarea zăcământului de 
la Roşia Montană la suprafaţă, în cariere. 
Condiţiile de zăcământ se încadrează pentru 
exploatarea la suprafaţă a mineralizaţiilor 
auro-argentifere, dar nu la producţia pe care 
o preconizează el, şi anume 13 000 000 t mi-
nereu auro-argentifer pe an.

După opinia mea această producţie 
este exagerat de mare pentru condiţiile de la 

Roşia Montană. 
Zăcământul este 
cantonat în patru 
masive şi, ca ur-
mare, nu are o ex-
tindere continuă în 
care să-ţi poţi or-
ganiza fronturi de 

lucru de mari dimensiuni din care să realizezi 
producţii de ordinul miilor de tone de mine-
reu pe zi. Apoi, zona ca atare este populată şi 
ocupată cu diferite obiective industriale, civi-
le şi culturale şi cu un subteran străbătut de 
numeroase lucrări miniere şi goluri de mari 
dimensiuni.

În zona Roşiei Montane s-a exploatat 
zăcământul auro-argentifer de pe timpul 
dacilor, la niveluri de producţie variabile, 
în conformitate cu necesităţile de moment 
şi cu tehnicile de lucru avute la dispoziţie 
în diferite perioade istorice. Propunerea de 
a exploata întregul zăcământ de la Roşia 
Montană, în 15 – 16 ani, refl ectă faptul că 
investitorul are ca obiectiv extragerea unei 
cantităţi de aur cât mai mari într-un timp 
cât mai scurt.

Proiectarea exploatării acestui zăcă-
mânt a fost făcută de fi rme şi organizaţii de 
proiectare din străinătate, fără ca statul ro-
mân şi specialiştii săi să cunoască soluţiile 
afl ate în proiectare şi să-şi exprime opiniile.

Ce au făcut reprezentanţii statului ro-
mân în consiliile de administraţie la societă-
ţile unde România era parte? Au cunoscut ei 
ce se proiectează, şi, dacă da, ce poziţie au 
luat? Şi-au făcut ei datoria pentru care au fost 
nominalizaţi în aceste foruri de conducere? 

Doresc să menţionez că specialiştii ro-
mâni, care au fost total ignoraţi, ştiu să pro-
iecteze mine, cariere şi uzine de preparare. 
Noi ne-am proiectat minele şi uzinele noas-
tre şi am făcut-o în sute de cazuri şi pentru 

partenerii noştri din străinătate. În timp ce în 
România se restrângea activitatea de cerceta-
re-proiectare şi se disponibilizau cercetătorii 
şi proiectanţii din institutele de profi l minier 
din ţară (Deva, Baia Mare, Bucureşti), acti-
vităţi de mare volum de cercetare-proiectare 
pentru zăcămintele noastre erau date cu ge-
nerozitate fi rmelor străine. 

Eu pledez că trebuiau folosiţi şi specialiş-
tii români minieri şi de preparare în faza de pro-
iectare. Cine să-i recomande? Cine îi cunoaşte? 
Pentru că în conducerea RMGC nu există ni-
ciun director cu specialitatea minieră, la fel la 
ANRM încadrarea cu specialişti minieri lipseş-
te aproape cu desăvârşire.

Şi iată, au venit în domeniul minier fel 
de fel de aşa zişi specialişti care nu au pre-
gătire adecvată domeniului, dar care decid 
soarta mineritului românesc şi a investiţiilor 
majore din acest domeniu. 

Pe lângă producţia de minereu, în zonă 
se va desfăşura şi o susţinută activitate de 
descopertare care se va cifra la aproximativ 
10 000 000 tone de steril pe an, care va trebui 
extras, transportat şi depus în halde. Produc-
ţia totală, minereu şi steril, va fi  de 76 000 t 
pe zi la o activitate continuă de 300 zile lu-
crătoare pe an. La un consum specifi c de ex-
ploziv de aproximativ 0,3 kg/tonă, vor trebui 
împuşcate peste 20 tone explozivi pe zi.

Indiferent cum vor fi  planifi cate împuş-
cările, acestea vor avea infl uenţe deosebit de 
nocive asupra factorilor de mediu: se vor de-
gaja cantităţi impresionante de praf şi gaze, 
se va produce aruncarea rocilor împuşcate 
la mari distanţe de la fronturile de lucru, se 
vor produce unde aeriene de mare presiune 
în jurul zonelor împuşcate, obiectivele din 
zonă vor fi  supuse la acţiuni seismice repe-
tate şi de mare intensitate la fi ecare împuş-
care, vor apare fenomene  de instabilitate pe 
versanţi şi mai ales în haldele de steril etc. 

La producţiile preconizate de util şi de 
steril, înseamnă peste 3000 tone pe oră, ceea 
ce reprezintă minimum 40 de autobasculan-
te de mare tonaj, care trebuie să fi e încărca-
te, să iasă din carieră şi să meargă la uzina 
de preparare sau la haldă. Acest lucru va fi  
foarte greu de organizat, iar infl uenţa asupra 
mediului va fi  deosebit de negativă.

Partenerul canadian susţine că va an-
gaja câteva mii de muncitori la realizarea 
şi punerea proiectului în operă: 2300 locuri 
de muncă în faza de construcţie şi 900 lo-
curi de muncă în faza de operare. Cred că 
numărul de muncitori va fi  mult mai mic şi 
în faza de operare aceştia nu vor fi  localnici 
şi nici chiar români. Ei vor veni cu personal 
de înaltă califi care pentru utilajele de înal-
tă complexitate şi tehnicitate pe care le vor 
avea în cariere şi la uzina de preparare.

Afi rm aceste lucruri bazându-mă pe fap-
tul că, până în prezent, Roşia Montană Gold 
Corporation S.A. nu a luat nicio măsură de 
selectare şi califi care a personalului românesc. 

Contractul a fost făcut pentru exploa-
tarea aurului şi argintului. Întrucât există

(Continuare în pag. 6) 
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Zilele Academiei de Ştiinţe Tehn

PRODUSE ȘI TEHNOLOGII PEN

În perioada 4 – 5 octombrie 2013, s-a desfăşurat a VIII-a edi-
ţie a Zilelor Academiei de Ştiinţe Tehnice din România (ASTR). 
Gazda evenimentului a fost – şi în calitate de coorganizator – 
Universitatea Transilvania din Braşov. Prin această manifestare 
a continuat şi s-a îmbogăţit tradiţia ASTR de a organiza anual 
întâlniri de înaltă ţinută, deschise membrilor Academiei, pre-
cum şi altor profesionişti cu rezultate remarcabile în domeniul 
ştiinţelor inginereşti.

Evenimentul a fost deschis printr-un cuvânt de bun-venit 
adresat participanţilor de preşedintele conferinţei, prof. dr. ing. 
Ion Vişa (Universitatea Transilvania din Braşov) şi de scurte 
alocuţiuni ale prof. as. dr. ing. Mihai Mihăiţă (preşedintele 
ASTR), prof. dr. ing. Florin Teodor Tănăsescu (vicepreşedinte 
ASTR), prof. dr. ing. Doru Talabă (prorectorul responsabil cu 
activitatea ştiinţifi că din Universitatea Transilvania), prof. dr. 
ing. Ioan Curtu (preşedintele Agenţiei Române de Asigurare a 
Calităţii în Învăţământul Superior – ARACIS), Dragoş David 
(preşedintele Agenţiei Metropolitane Braşov) şi Luciana Cris-
tea (Agenţia de Dezvoltare Durabilă Braşov).

Din cuvântul introductiv rostit de preşedintele ASTR, 
Mihai Mihăiţă, redăm:

„Vă urez bun venit la cea de-a opta ediţie a Zilelor Aca-
demice organizate de Academia de Ştiinţe Tehnice din Ro-
mânia (ASTR) în colaborare cu Universitatea Transilvania. 
Călăuzindu-ne după dictonul po-
trivit căruia «prezentul trebuie să 
conţină – în el – mai puţin trecut 
şi mai mult viitor», consider că 
am datoria de a sublinia faptul că 
Academia noastră, cu o existenţă 
de peste un deceniu şi jumătate, a 
intrat într-o nouă etapă.

Această etapă poate fi  defi -
nită, foarte pe scurt, prin ridicarea 
pe un plan superior a modalităţi-
lor de promovare a valorilor reale 
ştiinţifi co-tehnice, în numele inte-
resului general ce se concentrează 
în pregătirea unui viitor mai bun 
pentru ţara noastră, România. Pro-
gramul de acţiuni pe anul 2013, 
care vă este, desigur, cunoscut dă 
expresie acestei noi orientări. 

Vorbind despre o nouă viziu-
ne, dăm o încărcătură intelectuală 
specifi că demersului nostru. Se ştie că, în lume, au loc dezbateri 
pe tema raportului dintre efi cienţa economică şi valoarea mo-
rală. Pe nedrept, unii protagonişti acuză inginerii că sacrifi că 
valori umane perene în numele soluţiilor care determină creşteri 
semnifi cative de productivitate, de valoare economică adăuga-
tă. Nu negăm că există şi astfel de cazuri, dar chiar tematica 
acestor Zile Academice, respectiv «Produse şi tehnologii pen-
tru dezvoltare durabilă», infi rmă acuzaţiile la adresa noastră, a 
inginerilor. Însuşi conceptul de dezvoltare durabilă include, în 
sine, ideea de umanism şi umanitate, de grijă responsabilă faţă 
de prezentul şi viitorul planetei, al generaţiilor care ne vor urma. 

De aceea, vă adresez colegial îndemnul de a aborda as-
pectele de strictă specialitate simultan cu tema fi losofi că a ra-
porturilor dintre ştiinţă şi viitorul umanităţii, deoarece numai 
astfel vom da măsura potenţialului nostru intelectual. Uneori, 
nouă, exponenţilor ştiinţelor tehnice, ni se refuză până şi cali-
tatea de intelectual.

Recent, prestigiosul cotidian francez Le Monde conside-
ra că, în confruntările pe care le evoc, victoria a revenit ingi-

nerilor. Este, poate, o exagerare, însă necesitatea manifestării 
noastre, a inginerilor, ca autentici intelectuali, este în afara 
oricărei urme de îndoială.

Trebuie să recunoaştem că mai manifestăm uneori timi-
ditate, reţineri, în a ne angaja la o participare activă în Agora, 
la dezbaterea problemelor fundamentale ale lumii contempo-
rane, de pe poziţii autentic umaniste şi să nu ne lăsăm manipu-
laţi de oameni cu nicio însuşire.

Dimensiunea civică a activităţii inginereşti, exprimată 
metaforic «măsura în toate», reprezintă un deziderat care nu 
exclude, ci presupune tocmai fructifi carea multi şi interdisci-
plinară a potenţialului nostru creativ, inclusiv în ceea ce pri-
veşte componenta lui de sensibilitate, de solidaritate cu marile 
cauze ale umanităţii.

În aceeaşi ordine de idei, aş evoca un fapt de strictă ac-
tualitate. Dintre cele trei capitale care au candidat pentru găz-
duirea Olimpiadei anului 2020, Tokio, Istanbul şi Madrid, a 
fost aleasă prima, capitala Japoniei, criteriul fi ind performanţa 
tehnologică din perspectivă ecologică. 

*
Sunt gânduri pe care vi le împărtăşesc cu convingerea 

că există o remarcabilă consonanţă de gândire şi simţire între 
noi, cei care ne considerăm, deopotrivă, creatori în sferele şti-
inţifi co-tehnice şi slujitori ai progresului ţării, într-o lume în 
care globalizarea nu trebuie să ducă, în nicio împrejurare, la 
nesocotirea valorilor civico-morale.

Cu aceste mărturisiri generate de realităţile cu care ne 
confruntăm şi cărora avem datoria să le conferim mai multă 
ştiinţă, mai multă tehnică, dar şi mai mult spirit umanist, de-
clar deschisă cea de-a VIII-a ediţie a Zilelor Academice ale 
ASTR.“

Întreaga desfăşurare a manifestării a reconfi rmat faptul 
că Academia de Ştiinţe Tehnice din România, înfi inţată în 
1997, reprezintă un for de înalt prestigiu, care, prin cele 10 
secţii, promovează excelenţa în cercetare şi în educaţia avan-

sată în toate domeniile tehnice. Membrii Academiei sunt per-
sonalităţi în domeniile lor de activitate, recunoscuţi pe plan 
naţional şi internaţional, care s-au remarcat şi se remarcă prin 
contribuţii esenţiale la dezvoltarea cunoaşterii, la valorifi carea 
experienţei dobândite prin acţiuni menite să susţină dezvolta-
rea accelerată a ştiinţelor inginereşti, esenţiale pentru dezvol-
tarea competitivă a României.

Tematica Zilelor Academiei de Ştiinţe Tehnice din Româ-
nia este – cum, de asemenea, se ştie – selectată anual pentru 
a răspunde cerinţelor actuale din domeniul tehnic, priorităţilor 
naţionale şi europene, formulate pentru a promova progresul 
tehnologic, dezvoltarea tehnologică şi socio-economică. Ast-
fel, fi ecare asemenea manifestare devine un forum deschis 
dezbaterilor la înalt nivel moderate de membri ai ASTR, la 
care participă specialişti din învăţământul superior, cercetarea 
ştiinţifi că şi din economia reală.

Ediţia 2013 a avut ca tematică centrală Produse şi teh-
nologii pentru dezvoltare durabilă, tematică rezultată din 
conceptul de dezvoltare durabilă, concept promovat la nivel 

mondial în vederea asigurării, pentru generaţiile viitoare, a 
unor şanse reale de existenţă şi progres. 

Cea de-a VIII-a ediţie a Zilelor Academiei de Ştiinţe Teh-
nice din România a avut patru tematici majore:

● Tehnologii, produse şi materiale. În centrul atenţiei 
s-au afl at o serie de rezultate valoroase obţinute de colectivele 
de cercetare ştiinţifi că din domeniile ingineriei mecanice, in-
gineriei de proces, construcţii şi urbanism, ştiinţa şi ingineria 
materialelor, ingineria chimică, a petrolului, minelor şi geo-
nomiei.

● Energie durabilă. Au fost examinate cu precădere su-
biecte din domeniile energetică, electrotehnică, electronică, 
automatică, tehnologia informaţiei 
– calculatoare şi telecomunicaţii, in-
gineria transporturilor.

● Soluţii avansate de depolu-
are pentru aer, apă, sol şi deşeuri. 
Abordările interdisciplinare au vizat 
atât aspecte legate de dezvoltarea 
de materiale şi sisteme performante 
de depoluare, cât şi soluţii specifi ce 
pentru procesele tehnologice indus-
triale şi de conversie a energiei.

● Educaţia inginerească în 
domeniu. S-au dezbătut elemente 
defi nitorii ale unui subiect comun şi 
de interes deosebit pentru toate sec-
ţiunile ASTR, considerându-se că 
educaţia de calitate reprezintă calea 
certă pentru dezvoltarea durabilă a 
României.

Au fost înscrise în program 85 de lucrări, 51 dintre aces-
tea fi ind susţinute de membri ai ASTR în calitate de autori sau 
coautori, restul fi ind atribuite unor participanţi din institute de 
cercetare ştiinţifi că, universităţi, unităţi industriale.

Lucrările s-au desfăşurat în cadrul unei şedinţe plenare 
în care au fost prezentate patru lucrări invitate, restul de 81 
fi ind susţinute în cinci secţiuni: Tehnologii şi Produse (28), 
Materiale (13), Energie durabilă (14), Educaţie inginerească 
(21), Soluţii avansate de depoluare pentru aer, apă, sol şi de-
şeuri (5). 

În plenul manifestării, au fost prezentate comunicări care 
au abordat subiecte de cel mai mare interes pentru toţi partici-
panţii, indiferent de specializarea lor.

Astfel, Mihai Mihăiţă a reliefat rolul ingineriei şi al cerce-
tării ştiinţifi ce tehnice în dezvoltarea competitivă a României, 
într-un spaţiu mondial globalizat. S-a apreciat că internaţionali-
zarea, colaborarea transnaţională determină provocări şi opor-
tunităţi care au fost sintetic analizate, iar concluziile formulate 
reprezintă direcţii de acţiune ale ASTR pentru viitor.

La rândul său, prof. dr. ing. Doru Talabă a prezentat im-
portanţa abordărilor interdisciplinare în cercetarea din dome-
niile ingineriei, subliniind căile prin care cunoştinţele funda-
mentale în domeniu pot fi  dezvoltate, respectându-se dinamica 
procesului de cunoaştere, în consonanţă cu nevoile economi-
co-sociale.

În expunerea sa, prof. dr. ing. Ioan Dumitrache a anali-
zat cerinţele de integrare a educaţiei cu cercetarea ştiinţifi că, 
premisă a formării specialiştilor profund ancoraţi în nevoile 
de dezvoltare la nivel naţional şi internaţional. Problematica 
prezentată a pus accentul pe iniţierea şi aplicarea unor măsuri 
de (re)structurare a învăţământului superior românesc, con-
turând, totodată, potenţiale direcţii de acţiune pentru viitorul 
imediat.

Întregind imaginea tematicii generale a reuniunii, prof. 
dr. ing. Valeriu Jinescu a prezentat o sinteză a noilor concepte 
deschise de energonică, demonstrând caracterul inepuizabil 
al dezvoltării cunoaşterii inginereşti, la nivel fundamental şi 
aplicativ.

La Secţiunea Tehnologii şi produse, au fost înscrise în 
program 28 de lucrări care au tratat probleme care vizează 

Promovarea, pe un plan 
superior, a realelor valori 
științifi co-tehnice Cu fața spre viitor

Tematici majore, 
rezultate deosebite

În avanposturile creativității 
inginerești
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nice din România, ediţia a VIII-a

NTRU DEZVOLTARE DURABILĂ
o serie de tehnologii noi în construcţia de maşini: modelări 
pentru roboţi, determinare tensiuni mecanice în autovehicule, 
tractoare sau echipamente feroviare, tehnologii în debitarea 
tolelor electrotehnice, studiul interferenţelor radio şi testări la 
compatibilitate electromagnetică, noi tehnologii în construc-
ţii, consolidarea terenului de fundare, compactarea dinamică, 
testări la seism. Un alt grup de lucrări a tratat probleme vizând 
extracţia compuşilor bioactivi din produse vegetale, comba-
terea unor contaminanţi cu ajutorul Ozonului, noi tehnologii 
utilizate în fermele de păsări.

La Secţiunea Materiale, au fost înscrise 13 lucrări care 
au tratat proprietăţile şi comportarea unor materiale metali-
ce şi compozite – inclusiv a unor tehnici de control, evaluări 
nedestructive şi tehnici de interpretare a rezultatelor – carac-
terizarea unor straturi subţiri. Câteva lucrări au pus în discuţia 

participanţilor problema producerii „în situ“ a materialelor 
compozite şi dezvoltarea de materiale compozite inteligente.

La Secţiunea Energie durabilă, au fost înscrise 14 lu-
crări care au tratat probleme vizând sursele noi de energie: 
geotermală, eoliană, hidroenergie, mixuri de energii regenera-
bile în agricultură. Efi cienţa energetică a făcut, de asemenea, 
obiectul câtorva referate care au abordat  problema clădirilor 
cu consum redus de energie, cogenerarea şi încălzirea centra-
lizată, diminuarea insulelor de căldură în aglomerările urbane, 
efi cienţa energetică în forajul terestru şi marin, transportul în 
curent continuu ca soluţie de evacuare a energiei electrice de 
la marii producători de energie, controlul tensiunii în reţelele 
de înaltă tensiune şi convertoarele statice de frecvenţă, o solu-
ţie de maxim interes în viitor. 

La Secţiunea Educaţie inginerească, referatele au pus în 
discuţia participanţilor probleme actuale ale pregătirii ingine-
reşti, provocările care stau în faţa inginerului şi modul în care 
această problemă îşi găseşte rezolvarea la noi sau în alte părţi 
ale lumii. O serie de experienţe au fost comunicate în cadrul 
unor referate precum pregătirea inginerilor sudori, a ingineri-
lor din domeniul automaticii avansate, TIC şi managementul 
cunoştinţelor, experienţa Universităţii Transilvania în forma-
rea inginerului în domeniul energiilor regenerabile. Unele căi 
de creştere a interesului tânărului pentru activităţile ingine-
reşti şi creşterea atractivităţii pentru această meserie au făcut 
obiectul unui referat care a prezentat măsuri şi instrumente 
aplicate în cadrul unor Academii 
de Ştiinţe inginereşti din cadrul 
Consiliului Academiilor Europene 
de Inginerie EURO-CASE. Rolul 
matematicii în ştiinţele inginereşti,  
restructurarea ştiinţelor inginereşti 
în concordanţă cu mutaţiile care au 
apărut în lume au fost larg dezvol-
tate şi vor face obiectul unor pro-
puneri viitoare.

La Secţiunea Soluţii avansate 
pentru depoluare pentru aer, apă, 
sol şi deşeuri, au fost prezentate 5 
referate care au comunicat partici-
panţilor o serie de posibilităţi de 
stocare a CO2 în Valea Jiului, noi 
soluţii de reciclare a apelor uzate 

industriale, epurarea metalelor grele din cenuşele de la unele 
centrale electrice funcţionând pe bază de cărbune, precum şi 
unele tehnologii de prevenire a infestării unor alimente şi dez-
infecţia unor mijloace de transport.

Atât la reuniunea plenară, cât şi în secţiuni, cadrul gene-
ral de abordare a tematicii specifi ce l-a constituit conceptul de 
dezvoltare durabilă. Din intervenţii, a rezultat că viitorul este 
deschis tehnologiilor ecologice care utilizează efi cient resur-
sele naturale în procese industriale optimizate bazate pe noi 
descoperiri ştiinţifi ce; procesele industriale durabile presupun 
consumuri energetice reduse şi au subproduse cu grad redus 
de toxicitate pentru mediu. Dezvoltarea de produse high-tech 

reprezintă o altă componentă esenţială a dezvoltării dura-
bile mondiale. Realizarea de produse înglobând un grad 
ridicat de cunoaştere implică noi concepte, noi materiale 
şi acoperă noi aplicaţii contribuind semnifi cativ la dina-
mica dezvoltării. Un alt aspect semnifi cativ este legat de 
valorifi carea deşeurilor ca materii prime secundare pentru 
dezvoltarea de noi produse; reciclarea şi reutilizarea deşe-
urilor devine, astfel, nu numai o alternativă viabilă pentru 
reducerea încărcării cu poluanţi a mediului, dar şi o cale 
de protejare a resurselor naturale primare, prin utilizarea 
produselor la fi nalul ciclului de viaţă, valorifi când astfel 
atât materialele, cât şi energia înglobată în acestea. 

Producerea, transportul şi utilizarea efi cientă a ener-
giei reprezintă însă subiectul central al dezvoltării dura-
bile. În anul 2003, laureatul Premiului Nobel, Richard 
Smalley, identifi ca zece probleme majore ale omenirii 
şi evidenţia energia ca problema principală.  Producerea 
energiei din resurse fosile reprezintă una dintre cele mai 
mari surse de poluare, de aceea numeroase grupuri de cer-

cetare din întreaga lume îşi concentrează activitatea asupra 
soluţiilor bazate pe surse regenerabile de energie şi asupra 
reducerii consumurilor în procesele specifi ce, prin creşterea 
efi cienţei energetice şi prin promovarea măsurilor care duc la 
economia de energie. 

Energia reprezintă, practic, condiţia fundamentală a pro-
gresului tehnologic şi a calităţii vieţii, cu aplicaţii în industrie, 
agricultură, transporturi şi fi ecare ramură a ştiinţelor ingine-
reşti este conectată direct sau indirect la această problematică.

Un alt aspect important este formarea resurselor uma-
ne capabile să promoveze conceptele dezvoltării durabile, 
iar inginerii formaţi în acest concept sunt aşteptaţi să devină 
promotorii progresului. De aceea, universităţile sunt invitate 
să susţină aceste obiective prin structurarea programelor de 
învăţământ şi prin acordarea lor cu nevoile actuale şi mai ales 
de viitor ale pieţei forţei de muncă.

Dezbaterile referitoare la implicarea ASTR în viitorul în-
văţământului ingineresc au fost deosebit de active, benefi ciind 
de aportul şi experienţa participanţilor, personalităţi la nivel 
naţional şi european în domeniul învăţământului superior in-
gineresc. Din discuţii s-au conturat pregnant câteva idei, care 
se integrează organic liniilor principale de acţiune ale Acade-
miei de Ştiinţe Tehnice din România, aşa cum au rezultat ele 

din deciziile adoptate la Adunarea Generală din luna iulie a.c. 
Reţinem, în acest sens, câteva dintre aprecierile concluzive ale 
manifestării:

1. Este necesară elaborarea unei strategii naţionale pen-
tru dezvoltarea învăţământului ingineresc, care să ţină seama 
în principal de nevoile României. Implicarea ASTR şi a cen-
trelor universitare este necesară în vederea reformulării învă-
ţământului superior tehnic la nivel de domenii şi specializări;

2. Analiza şi reformularea ciclurilor de studii Bologna în 
învăţământul ingineresc, inclusiv prin revizuirea nomenclato-
rului specializărilor din domeniul ştiinţelor inginereşti şi com-
patibilizarea nomenclatorului naţional cu cel european. Este 
necesară integrarea în planurile de învăţământ a unei perioade 
compacte de practică industrială a studenţilor, cu durata de un 
semestru, alături de alte măsuri de atragere a tinerilor către 
meseria de inginer.

Deoarece problematica este complexă şi acoperă aspecte 
multiple, s-a propus constituirea unui colectiv pentru a realiza 
un studiu care va fi  prezentat factorilor de decizie.

În a doua parte a ultimei zile a conferinţei, participanţii 
au făcut o vizită în Institutul de Cercetare-Dezvoltare al Uni-
versităţii Transilvania din Braşov. Institutul, realizat printr-un 
proiect fi nanţat din fonduri structurale (Institut CDI: Produse 
High-tech pentru Dezvoltare Durabilă, PRO-DD) şi prin efor-
tul universităţii, cuprinde 11 clădiri cu autonomie energetică 
ridicată în care îşi vor desfăşura activitatea majoritatea colec-
tivelor de cercetare. Institutul, care îşi va deschide ofi cial por-
ţile în noiembrie 2013, cuprinde linii integrate de echipamente 
şi software realizate prin proiectul PRO-DD şi prin proiectele 
majore anterior derulate în universitate, multe fi ind unicat la 
nivel naţional şi competitive pe plan mondial. Vizita a fost or-
ganizată de directorul general al institutului, prof. dr. ing. Ion 
Vişa, şi a cuprins întâlnirea cu colectivele centrelor din dome-
niile: sisteme de energii regenerabile, materiale avansate, au-
tomatica şi controlul proceselor, realitate virtuală şi tehnologii 
avansate de prelucrare. Participanţii au putut, astfel, cunoaşte 
preocupările unei colectivităţi academice care a stabilit dez-
voltarea durabilă ca prioritate în cercetarea ştiinţifi că şi care 
valorifi că experienţa, cunoaşterea şi expertiza astfel dobândite 
pentru a sprijini creşterea economică competitivă şi educaţia 
de calitate.

Se poate conchide, cu deplin temei, că a VIII-a ediţie a 
Zilelor Academiei de Ştiinţe Tehnice din România a reprezen-
tat un eveniment de marcă, important pentru comunitatea şti-
inţifi că din România şi defi nitoriu pentru dezvoltarea viitoare.

Participanţii la manifestare, conducerea Academiei de 
Stiinţe Tehnice din România, au adus alese mulţumiri pentru 
eforturile şi sprijinul dat: preşedinţilor conferinţei – prof. dr. 
ing. Ioan Vasile Abrudan şi Ion Vişa –, Comitetului ştiinţifi c – 
profesorii Ioan Curtu, Anghel Chiru, Florea Dudiţă, Ioan Giaco-
melli, Ioan Goia, Florin Munteanu, Andrei Nicolaide, Gheorghe 
Radu, Cornel Samoilă, Florin Tănăsescu, Sorin Vlase.

Desfăşurarea în cele mai bune condiţii a întregii reuniuni 
s-a datorat, în mod special, Comitetului local de Organizare 
format din profesorii Ion Vişa, Cornel Samoilă, Anghel Chi-
ru, Anca Duţă, ec. Raluca Popovici, dr. ing. Daniela Ciobanu, 
Mihai Comsit, Cristina Bogatu, Cristina Cazan, Ileana Man-
ciulea, ing. Ciprian Mihoreanu şi Lucian Proca. Tuturor li s-au 
adus colegiale mulţumiri pentru strădaniile lor de a asigura un 
cadru propice unei desfăşurări de ţinută a lucrărilor.

Prof. univ. dr. ing. Ion Vişa
Prof. univ. dr. ing. Florin Teodor Tănăsescu

Eforturi încununate 
de rezultate pe măsură

Direcția principală de acțiune:
tehnologii ecologice

Cercetarea, sub semnul 
excelenței

Prioritate absolută:
factorul uman
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(Urmare din pag. 3)
opinii ale specialiştilor geologi români că 
minereul ar conţine şi minerale însoţitoa-
re rare, şi anume: telur, molibden, crom, 
germaniu etc., RMGC ar trebui să prezinte 
forurilor române analiza chimică generală 
a minereului, prezenţa sau lipsa elemen-
telor menţionate mai sus şi posibilităţile 
de valorifi care a acestora. Indiferent de 
prezenţa sau lipsa mineralelor însoţitoare 
în minereul auro-argentifer de la Roşia 
Montană, România nu trebuie să accepte 
soluţia de preparare propusă de RMGC, şi 
anume cianurarea întregului volum de 
minereu extras din carieră. 

Tehnologia de cianurare integrală propu-
să de proiectant este relativ simplă, se practică 
în instalaţii de mare capacitate cu randamente 
de extracţie bune, dar prezintă un risc ecolo-
gic major. La aplicarea acestei tehnologii de 
procesare a minereului, avantajele economice 
sunt dirijate spre Roşia Montană Gold Cor-
poration SA, în timp ce riscurile ecologice 
rămân în exclusivitate statului român.

Deşi pe plan mondial există preocupări 
de stabilire a unor procedee de procesare a 
minereurilor auro-argentifere fără folosirea 
cianurii, aceste preocupări sunt în fază inci-
pientă cu posibilităţi de aplicare industrială 
într-un viitor mai îndepărtat şi, de aceea, 
îmi permit să sugerez că soluţia care trebuie 
proiectată şi aplicată în practică este aceea 
ca extragerea aurului să se facă în două eta-
pe: în prima etapă minereul să fi e tratat într-
o fl otaţie clasică unde se va obţine un con-
centrat aurifer, urmând ca în etapa a doua 

concentratele aurifere să fi e tratate într-o 
instalaţie de cianurare. Această soluţie este 
condiţionată de randamentul total de extra-
gere a aurului, care este mai scăzut compa-
rativ cu cianurarea directă, şi de efi cienţa 
economică în această soluţie.

Este posibil ca în această variantă de 
procesare cu fl otaţie şi cianurare concen-
trat, să fi e necesară o exploatare selectivă  a 
zăcământului care se va face la o producţie 
mai mică decât cea preconizată prin proiec-
tul RMGC de 13 000 000 tone/an. 

Soluţia de procesare propusă prezintă 
două mari avantaje: ● reduce consumul de 
cianuri de 10 – 15 ori, faţă de tehnologia cu 
cianuraţie directă a minereului; ● în aceas-
tă variantă sterilul de la cianuraţie va fi  în 
cantitate mult redusă şi poate fi  depozitat 
într-un iaz separat de mici dimensiuni cu 
impact diminuat asupra mediului.

În Munţii Apuseni sunt zeci de perime-
tre miniere aurifere concesionate şi care se 
afl ă în diferite faze de obţinere a licenţei de 
exploatare. Toţi investitorii din zonă stau cu 
ochii pe Roşia-Montană şi, funcţie de cum 
se va tranşa problema, vor solicita şi ei ace-
laşi lucru de la instituţiile statului, care nu 
vor avea motiv să-i refuze.

Să ne imaginăm că se aprobă varianta 
RMGC cu cianurarea directă a minereurilor 
cu consumul maxim de cianuri de 13 000 
tone pe an. Pe o suprafaţă cu raza de maxi-
mum 50 km, în afara RMGC, vor mai exis-

ta cel puţin 3 – 4 exploatări de anvergura 
RMGC care vor folosi 40 000 – 50 000 tone 
de cianuri pe an. Ce se va alege de această 
regiune şi la ce pericole ne vom expune?

Pe lângă problemele de mediu din ca-
riere şi de la haldele de steril, vor fi  proble-
me foarte serioase în zona de prelucrare a 
minereurilor cu gestionarea şi folosirea cia-
nurilor. De ase-
menea, iazul de 
decantare care va 
avea o suprafaţă 
foarte mare şi va 
acumula cantităţi 
impresionante de 
steril cu cianură 
va fi  foarte greu 
de administrat şi 
monitorizat.

În prezent 
trebuie să ţinem seama de atenţionările spe-
cialiştilor în domeniul geologic, care spun 
că vatra viitorului iaz este fi surată şi chiar 
faliată. Acest fapt reclamă studii suplimen-
tare şi expertizarea geologică şi geofi zică a 
zonei de amplasament a iazului şi barajului 
pentru a fi  siguri de rezistenţa şi stabilitatea 
viitoare a construcţiei. De asemenea, trebu-
ie să se ţină seama că zona de amplasament 
este cu risc seismic la care se adaugă micile 
cutremure provocate de împuşcările în cari-
eră care vor fi  foarte multe şi de intensitate 
variabilă.

Materializarea proiectului va afecta to-
tal şi iremediabil localitatea Roşia Montană 
şi împrejurimile, obiectivele de la suprafaţă, 

dar şi subteranul cu lucrările miniere de pe 
timpul dacilor, romanilor şi de mai târziu, 
din secolele XVII – XX.

Ţinând seama de cele prezentate până 
aici, opinez că proiectul poate fi  îmbunătăţit 
în baza observaţiilor specialiştilor români, 
iar contractul cu partenerii canadieni trebuie 
rediscutat în sensul ca statul român, în cali-

tate de proprietar al ză-
cământului, să-şi ocupe 
o poziţie mai avantajoa-
să faţă de cea pe care o 
deţine în prezent.

În noua situaţie de 
contractare va trebui să 
se reproiecteze exploa-
tarea zăcământului la 
o producţie anuală mai 
mică, raţională pentru 
condiţiile de zăcământ 

de la Roşia Montană şi care să folosească 
tehnologii de lucru moderne în care să se 
excludă pe cât posibil folosirea cianurilor.

Decizia fi nală în legătură cu proiectul 
tehnic Roşia Montană şi cu proiectul legii 
privind unele măsuri aferente exploatării 
minereurilor auro-argentifere din perime-
trul Roşia Montană şi stimularea şi faci-
litarea dezvoltării activităţilor miniere în 
România va fi  luată de Parlamentul Româ-
niei în urma analizei raportului întocmit de 
Comisia Specială Comună a Camerei De-
putaţilor şi Senatului.

Sperăm că decizia Parlamentului va 
fi  una favorabilă mineritului durabil şi în 
avantajul poporului român.

FOCUS  INGINERESCFOCUS  INGINERESC

Probleme globale 
și soluții locale

La 9 octombrie 2013 a avut loc prima 
întâlnire de lucru a membrilor fondatori ai 
Parcului Ştiinţifi c şi Tehnologic Internatio-
nal Green Innovation Park – IGIP. Întâlni-
rea a avut loc la Bucureşti, sub patronajul 
Asociaţiei Generale a Inginerilor din Ro-
mânia (AGIR) şi al Academiei de Ştiinţe 
Tehnice din România (ASTR). La reuniune 
au participat reprezentanţi ai unor instituţii, 
centre de cercetare şi asociaţii patrona-
le de profi l.

Parcul Ştiinţifi c şi Tehnologic 
IGIP reprezintă o iniţiativă româno-chi-
neză de dezvoltare a unui cadru de co-
operare bilaterală, ca mecanism viabil 
de dezvoltare şi avans economic, care 
poate conduce la progres şi bunăstare 
socială pe termen scurt şi mediu, ofe-
rind, în acelaşi timp, un număr însemnat 
de locuri de muncă. Parcul IGIP a fost 
înfi inţat în scopul promovării utilizării 
rezultatelor activităţii de cercetare, apli-
cării tehnologiilor avansate în economie 
şi pentru creşterea participării instituţiilor de 
învăţământ superior şi cercetare la procesul 
de dezvoltare economico-socială, prin ştiinţă 
şi tehnologie. 

Această iniţiativă a fost aprobată prin 
ordinul ministrului delegat pentru învăţământ 
superior, cercetare ştiinţifi că şi dezvoltare 
tehnologică, nr. 4901MD din 27 august 2013, 
la solicitarea membrilor fondatori: Institutu-
tul Naţional de Cercetare Dezvoltare pen-
tru Inginerie Electrică ICPE-CA; Primăria 

Avrig şi partenerul chinez Beijing Chengtong 
Reorient Investment Consultancy Co. Ltd.

Scopul întâlnirii de lucru a fost stabi-
lirea unor viitoare direcţii de acţiune speci-
fi ce, considerând, totodată, disponibilitatea 
resurselor necesare construcţiei infrastruc-
turii şi posibilele mecanisme fi nanciare care 
vor fi  implicate. IGIP se va concentra pe 
dezvoltarea şi prezentarea soluţiilor durabile 

high-tech. Totodată, îşi propune să obţină un 
mandat exclusiv la nivel naţional pentru dez-
voltarea, testarea şi demonstrarea celor mai 
noi tehnologii în domeniu. În cadrul întâlni-
rii, au fost luate în considerare următoarele:

– identifi carea şi dezvoltarea în comun 
a unor proiecte de interes major în domeni-
ile: cercetare şi inovare, protecţia mediului, 
tehnologii de epurare a apelor reziduale, 
clădiri efi ciente energetic, managementul 
deşeurilor, reţele inteligente, oraşe inteli-

gente, transport curat, tehnologii energetice 
noi şi materiale noi;

– oferirea unei platforme pentru com-
paniile româneşti şi chinezeşti, pentru dez-
voltarea de proiecte, testarea şi demonstra-
rea tehnologică.

Se poate spune că întâlnirea de lucru 
de la AGIR a avut o deosebită însemnătate 
la nivelul relaţiilor bilaterale, cu infl uenţe 

semnifi cative pe plan economic, fon-
datorul chinez prezentând ca intenţie o 
investiţie de aproximativ 1 milion euro 
în primii doi ani de dezvoltare a par-
cului, planifi când, totodată, atragerea 
de fonduri investiţionale de până la 50 
milioane euro în următorii 5 ani, de la 
diferite companii partenere din China.

Parcul IGIP îşi propune imple-
mentarea unui nou model organiza-
ţional pentru incubarea şi sprijinirea 
dezvoltării companiilor inovative. 
Modelul tradiţional necesită sprijin 
susţinut din partea statului şi politici 

preferenţiale, pentru ca în primă fază să se 
facă investiţii de mare anvergură în dezvol-
tarea activelor fi xe şi administrarea acesto-
ra. Dezvoltarea parcului are, deci, la bază 
investiţia în activele fi xe. Modelul IGIP 
prioritizează dezvoltarea proiectelor în co-
laborare cu fi rmele incubate. Noul model de 
parc nu se bazează pe investiţia publică şi, 
totodată, nu necesită, în primă fază, inves-
tiţii majore în dezvoltarea activelor fi xe. În 
funcţie de caracteristicile şi necesităţile pro-

iectelor, sunt utilizate resursele private şi lo-
cale, scopul fi ind dezvoltarea în România a 
unui model de parc deschis, care poate fi  ex-
tins la nivel naţional. Acest model inovator 
şi experimental este adaptat necesităţii con-
crete de dezvoltare economică în România. 

Noul model de parc, în primul rând, 
corespunde situaţiei României şi necesită-
ţilor de dezvoltare sustenabilă; în al doilea 
rând, pe bază de proiect, se identifi că parte-
nerii locali, stimulând dezvoltarea economi-
că şi crearea de locuri de muncă în diferite 
zone de pe teritoriul ţării.  

Alături de serviciile suport în dome-
niile ştiinţifi c şi tehnologic, parcul IGIP îşi 
propune să ofere servicii instituţionaliza-
te pentru întreprinderile centrale de stat şi 
private, utilizând o varietate de instrumente 
fi nanciare, inclusiv creditarea directă a pro-
iectelor, consultanţă în investiţii, consultan-
ţă privind restructurarea societăţilor, servicii 
de gestionare a activelor şi listarea la bursă.

Parcul IGIP este administrat de către 
Societatea de Administrare a Parcului IGIP 
SRL, cu sediul în Bucureşti, sectorul 3, 
Bulevardul Splaiul Unirii nr. 313 – incinta 
INCDIE ICPE-CA, înregistrată la Ofi ciul 
Registrului Comerţului Bucureşti sub nr. 
J40/7858/2013, C.U.I. RO31886307. Deta-
lii suplimentare privind parcul IGIP şi con-
diţiile de colaborare pot fi  obţinute de la: di-
rector executiv, dr. ing. Gimi A. Rimbu, tel. 
021.3467231; mobil 0755015613; e-mail: 
gimi.rimbu@icpe-ca.ro 

Parcul Științifi c și Tehnologic International Green 
Innovation Park – un nou model organizațional 

în vederea incubării și susținerii companiilor inovative 

Opinii. Exploatarea zăcământului auro-argentifer de la Roșia Montană

Vedere de ansamblu a unui iaz 
de decantare în faza fi nală
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Reamintim colegilor noştri, membri ai 
Asociaţiei Generale a Inginerilor din Ro-
mânia (AGIR) care nu şi-au achitat cotizaţia 
pentru anul 2014, că nivelul acesteia este:

• Pentru membrii individuali: – 40 
lei, respectiv 20 lei pentru pensionari; stu-
denţii plătesc cotizaţie doar dacă doresc să 
primească publicaţia bilunară Univers Ingi-
neresc; taxa de înscriere: 25 lei (include şi 
legitimaţie nouă); noul tip de legitimaţie – 10 
lei;

• Pentru membrii AGIR cu domici-
liul în străinătate: 25 euro cotizaţia anua-
lă; 12 euro – taxa de înscriere;

• Pentru membrii colectivi: 400 lei;
• Pentru membrii susţinători: mini-

mum 1000 lei.
Cotizaţia de membru AGIR pentru 

anul următor, 2014, trebuie achitată până la 

31 decembrie a.c. Conform statutului, per-
soanele care nu au achitat cotizaţia timp de 
2 ani consecutivi îşi pierd calitatea de mem-
bru al AGIR.

Plata taxelor se poate efectua astfel:
1. Prin bancă, într-unul dintre conturile:
a. Cont AGIR Lei: 
RO22 RZBR 0000 0600 0471 1869, 

Raiffeisen Bank, Piaţa Amzei; 
b. Cont AGIR Euro: 
RO54 RZBR 0000 0600 0471 1875, 

Raiffeisen Bank, Piaţa Amzei.
Precizăm că, la plata prin bancă, se 

specifi că numele şi numărul legitimaţi-
ei (dacă aceasta se cunoaşte). Codul de 
Înregistrare Fiscală (CIF) al AGIR este 
RO3162244.

2. Cu numerar, la sediul AGIR din 
Bucureşti, sector 1, Calea Victoriei nr. 118.

Plata cotizației de membru AGIR 
pentru anul 2014

Au apărut primele două volume ale 
lucrării Compendii din Rezistenţa materia-
lelor. Ele se desfăşoară pe 838 pagini, struc-
turate pe 7 mari capitole. De asemenea, au 
fost incluse peste 200 de fi guri şi grafi ce, 
precum şi peste 40 de anexe. 

Capitolul 1 – Analiza solicitărilor în 
elementele sistemelor mecanice – prezintă 
noţiunile de bază privind solicitările simple 
şi compuse ale elementelor structurale din 
sistemele mecanice şi o serie de aspecte noi, 
utile calculelor inginereşti. 

Capitolul 2 – Studiul experimental al 
tensiunilor şi deformaţiilor – este consacrat 

principalelor metode experimentale utiliza-
te în evaluarea stării tensionat-deformate 
a corpurilor solide (principiile de bază ale 
metodei franjelor Moiré, ale lacurilor casan-
te, ale causticelor şi ale corelării digitale a 
imaginilor). 

Capitolul 3 – Tehnici şi metode ino-
vative pentru studiul stării de tensiuni şi 
deformaţii – analizează unele metode ino-
vative pentru evaluarea stărilor tensionat-
deformate ale corpurilor solide: fotoelasti-
cimetria clasică, cea prin refl exie, respectiv 
corelarea digitală a imaginilor. 

Capitolul 4 – Tensiuni remanente în 
construcţii inginereşti. Metoda găurii oarbe 
– oferă o sinteză a modalităţilor de evalu-
are a tensiunilor remanente din structurile 
inginereşti. Se examinează cauzele care de-
termină apariţia tensiunilor remanente, me-

todele de detensionare uzuale, detaliindu-se 
metoda rozetelor tensometrice. 

Capitolul 5 – Vibraţii în suspensia 
vehiculelor feroviare – pune accentul pe as-
pectele de bază ale vibraţiilor din suspensia 
vehiculelor feroviare, pe metodologia anali-
zei experimentale a vibraţiilor (măsurare şi 
evaluare), odată cu prezentarea standurilor 
proiectate, realizate şi folosite.

Capitolul 6 – Comportarea la obosea-
lă a sârmelor şi cablurilor de oţel – descrie 
principiile de bază ale comportării la obo-
seală, analiza numerică a fenomenului de 
oboseală şi determinarea experimentală a 

rezistenţei la oboseală a sârmelor şi ca-
blurilor de oţel. 

Capitolul 7 – Elemente de construcţii 
metalice – este consacrat studiului elemen-
telor de construcţii metalice. După prezen-
tarea problematicii generale a proiectării si-
gure şi economice a construcţiilor metalice, 
se analizează grinzile cu zăbrele şi particu-
larităţile unor elemente de construcţii, cum 
sunt stâlpii. O serie de aplicaţii utile încheie 
această sinteză din Mecanica aplicată. 

Fiecare capitol este tratat unitar. Se 
folosesc unităţile de măsură ale Siste-
mului Internaţional, notaţii şi simboluri 
comune şi altor discipline inginereşti, şti-

indu-se că adaptarea noţiunilor şi datelor se-
lectate din bibliografi e, la unitatea şi spiritul 
lucrării, ridică gradul de înţelegere şi recep-
tare a mesajului transmis. Limbajul este clar 
şi concis, bogata ilustrare în fi guri şi grafi ce 
contribuind la înţelegerea uşoară şi rapidă a 
fenomenelor prezentate, fi ind caracterizate 
printr-o înaltă ţinută ştiinţifi că.  

Lucrarea se adresează celor ce-şi pregă-
tesc teze de doctorat în domeniul ingineriei 
mecanice; absolvenţilor universităţilor teh-
nice care vor să-şi sistematizeze cunoştinţele 
dobândite de-a lungul studiilor universitare; 
specialiştilor în domeniu, cercetătorilor şi 
proiectanţilor de construcţii inginereşti; celor 
din învăţământul tehnic superior. Sistemati-
zarea unor aspecte din Mecanica aplicată este 
folositoare tuturor celor care proiectează, ex-
ploatează şi întreţin construcţii inginereşti.

Mircea Bejan, Mihaela Simion, Ioan Aurel Cherecheş, Mircea Bejan, Mihaela Simion, Ioan Aurel Cherecheş, 
Gheorghe Daniel Lakatos, Ioan VidicanGheorghe Daniel Lakatos, Ioan Vidican

COMPENDII DIN REZISTENŢA MATERIALELOR – COMPENDII DIN REZISTENŢA MATERIALELOR – vol. 1 şi vol. 2vol. 1 şi vol. 2
Editura AGIR, Bucureşti, şi Editura MEGA, Cluj-Napoca, 2013Editura AGIR, Bucureşti, şi Editura MEGA, Cluj-Napoca, 2013

Semnal editorial ● Semnal editorial Evenimente organizate de 
fi lialele, sucursalele, societățile și 
cercurile AGIR, în luna noiembrie

Membrii AGIR care doresc să par-
ticipe la aceste evenimente sunt rugaţi 
să ia legătura cu conducerea fi lialelor, 
sucursalelor, societăţilor sau cercurilor 
organizatoare. Mai multe detalii găsiţi 
pe site-ul www.agir.ro, accesând harta 
României. Datele de desfăşurare a eveni-
mentelor pot suferi modifi cări.

București
● Simpozion dedicat Zilei Mondiale 

a Ştiinţei pentru Pace şi Dezvoltare (10 
noiembrie, Calea Victoriei nr. 118, Bucu-
reşti). Răspunde: ing. dipl. Cristina Puican.

● Simpozion omagial dedicat ingi-
nerului Nicolae Caranfi l, la 130 de ani 
de la naştere (28 noiembrie, Calea Vic-
toriei nr. 118, Bucureşti). Răspunde: ing. 
dipl. Cristina Puican.

● Cercul „Clubul Inginerilor Epi-
gramişti“ (12 noiembrie, B-dul Dacia nr. 
26, Bucureşti). Răspunde: ing. dipl. Vio-
rel Martin.

● Cercul Literar-Ing (19 noiembrie, 
ora 17, B-dul Dacia nr. 26, Bucureşti). 
Răspunde: prof. dr. ing. Vasile Nicolae.

Arad
● Participarea membrilor sucursa-

lei la sesiunea de comunicări „Securitate 
şi Securitate în Muncă“ (noiembrie, Uni-
versitatea Aurel Vlaicu, Complex Univer-
sitar M, str. Elena Drăgoi nr. 2, Facultatea 
de Inginerie, Arad). Răspunde: ing. dipl. 
Liviu Crişan. Parteneri: Inspectoratul Te-
ritorial de Muncă Arad, PROMUN Arad.

Bihor
● Conferinţă Internaţională de co-

municări ştiinţifi ce (noiembrie, Univer-
sitatea din Oradea). Răspund: Sucursala 
Bihor în colaborare cu Universitatea din 
Oradea, prof. univ. dr. ing. Aurora Man-
cia. Parteneri: Universitatea din Oradea, 
Facultatea de Arhitectură şi Construcţii. 
Tematica şi data sunt stabilite de către 
conducerea sucursalei.

● Participarea membrilor AGIR 
la desfăşurarea de activităţi şi vizite cu 
studenţii în cadrul zonelor industriale 
(noiembrie, Universitatea din Oradea). 
Răspunde: prof. dr. ing. Dan Tonţ. Par-
tener: Firma Celestica.

Botoșani
● Masa rotundă „Ziua Mondială 

a Calităţii – prin calitate, către compe-
titivitate“ (noiembrie, sediul Sucursalei 
Botoşani). Răspund: ing. dipl. Carmen 
Chirica, ing. dipl. Gheorghe Văcăreanu.

Gorj
● Conferinţa Internaţională 

„CONFERING“ (noiembrie, Târgu 
Jiu). Răspunde: prof. dr. ing. Ştefan Ghi-
mişi. Partener: Universitatea Constantin 
Brâncuşi.

Iași
● Simpozionul „Textile tehnice – 

Prezent şi viitor“ (8 – 9 noiembrie, Iaşi). 
Răspund: prof. dr. ing. Ioan Cioară, şef 
lucrări dr. ing. Liliana Hristian. Parte-
ner: Facultatea de Textile – Pielărie şi 
Management Industrial din Iaşi.

● Sărbătorirea unor personalităţi 
inginereşti din Sucursala AGIR Iaşi 

(noiembrie, sala de festivităţi a Senatului 
Universităţii Tehnice Gheorghe Asachi). 
Răspunde: conf. univ. dr. ing. Dorin Dan. 
Partener: Universitatea Tehnică Gheor-
ghe Asachi din Iaşi.

Suceava
● Manifestare ştiinţifi că cu prile-

jul „Săptămânii Europene a Calităţii“ 
(7 – 12 noiembrie, Suceava). Răspunde: 
dr. ing. dipl. Cristina Prodan.

● Expoziţii cu realizări artistice 
(30 noiembrie, Suceava). Răspunde: 
Biroul Sucursalei. Partener: Filiala Ar-
tiştilor Plastici Suceava.

Timiș
● Săptămâna Calităţii Timişene 

– program complex (noiembrie, Timi-
şoara). Răspund: Comitetul Sucursalei 
Timiş, cercurile şi societăţile subordo-
nate sucursalei. Parteneri: Universitatea 
Politehnica din Timişoara, Primăria Ti-
mişoara, Consiliul Judeţean Timiş.

Societatea de Energii 
Regenerabile
● Masă rotundă „Criterii de ca-

litate în construcţia şi funcţionarea 
echipamentelor pentru cultura salciei 
energetice“ (5 noiembrie, Universitatea 
Politehnica din Timişoara, Facultatea de 
Mecanică, Sala M 102). Răspunde: prof. 
univ. dr. ing. Dumitru Tucu. Partener: 
Universitatea Politehnica din Timişoara, 
Facultatea de Mecanică.

Societatea de Inginerii 
Agricole
● Masă rotundă „Sănătatea şi 

alimentaţia sănătoasă“ (noiembrie, 
USAMVB, Timişoara). Răspund: conf. 
dr. ing. Popescu Mihaela, as. dr. ing. 
Lavinia Micu, as. dr. ing. Otilia Cotuna. 
Parteneri: Societatea Femeilor Inginer, 
USAMVB Timişoara.

● Simpozion naţional în cadrul 
Săptămânii Calităţii Timişene, cu tema: 
„Agricultura românească şi normele 
europene“ (noiembrie, USAMVB Timi-
şoara). Răspund: prof. dr. ing. dipl. Doru 
Petanec, as. dr. ing. dipl. Lavinia Micu, 
as. dr. ing. dipl. Otilia Cotuna. Parteneri: 
Universitatea de Ştiinţe Agricole şi Me-
dicină Veterinară a Banatului, Timişoara, 
Direcţia Agricolă Timiş.

Societatea de Protecția 
Mediului
● Simpozion naţional în cadrul „Săp-

tămânii Calităţii Timişene“ (5 noiembrie, 
Aquatim S.A., Timişoara). Răspunde: dr. 
ing. dipl. Ilie Vlaicu. Parteneri: Aquatim 
S.A., Facultatea de Chimie Industrială şi In-
gineria Mediului, Facultatea de Construcţii 
– Departamentul Hidrotehnica, Universita-
tea de Ştiinţe Agricole a Banatului.

Societatea Inginerilor 
Textiliști
● Simpozionul „Textile tehnice 

– Prezent şi viitor“ (8 – 9 noiembrie, 
Facultatea de Textile-Pielărie şi Mana-
gement Industrial, Iaşi). Răspunde: So-
cietatea Inginerilor Textilişti. Partener: 
Universitatea Tehnică Gheorghe Asachi 
din Iaşi. 
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Facilități pentru cumpărarea 
automobilelor electrice 

CALEIDOSCOP  CALEIDOSCOP

● Turbină eoliană sferică. Firma de 
automatizări industriale Digitech Electric din Bucu-
reşti intenţionează să breveteze la nivel internaţional 
o turbină eoliană sferică, dar are nevoie de subvenţii 
pentru a reduce costurile de producţie, a declarat di-
rectorul general al companiei, Cătălin Silviu Călin. 
„Este o turbină care nu face zgomot, deci se pretea-
ză zonelor rezidenţiale. (…) Suntem foarte aproape 
să ieşim pe piaţă cu acest produs. Are totuşi costuri 
ridicate“, a afi rmat acesta. Prima turbină a fost fi na-
lizată în luna iulie. Investiţia totală s-a ridicat la 5,4 
milioane lei, din care 2,6 milioane lei din fonduri 
nerambursabile de la Comisia Europeană şi 540 000 
lei de la bugetul de stat. 

● INS: Cheltuielile pentru protec-
ția mediului, în ușoară scădere. Chel-
tuielile pentru protecţia mediului au însumat anul 
trecut, la nivel naţional, aproximativ 17,6 miliarde 

lei, reprezen-
tând 3% din 
PIB, compa-
rativ cu 3,2% 
în 2011, a 
anunţat In-
stitutul Naţi-
onal de Sta-
tistică (INS). 

Pe domenii de mediu, cele mai mari cheltuieli s-au 
înregistrat pentru managementul deşeurilor (57,4% 
din totalul cheltuielilor pentru protecţia mediului), 
urmate de cheltuielile pentru protecţia apei (18,5%) 
şi de cheltuielile pentru alte domenii de mediu 
(14,3%).

● Tehnologie inovatoare de porni-
re la rece a motoarelor diesel. Federal-
Mogul Corporation, furnizor de top la nivel global 
pe piaţa de tehnologii pentru grupurile motopro-
pulsoare, a lansat o nouă tehnologie inovatoare 
de pornire la rece a motoarelor diesel – bujiile in-
candescente cu senzor de presiune (PSG). Acestea 
au fost create de Beru Sy stems, primul şi singurul 
fabricant de astfel de produse de serie. În bujie este 
încorporat un senzor care monitorizează în perma-
nenţă presiunea din camera de combustie. Potrivit 
producătorilor, bujiile PSG nu sunt doar ultra-efi ci-
ente, ci şi nişte instrumente de măsură precise care, 
datorită reglajului permanent al injecţiei, fac posi-
bilă obţinerea de vârfuri de presiune mai ridicate şi 
a unor emisii mai scăzute. În acest fel, bujiile PSG 
asigură condiţiile de bază de îndeplinire a cerinţe-
lor impuse de noile legi privind emisiile din Eu-
ropa, SUA şi Asia, legi care devin tot mai stricte. 

● Rețelele wireless subacvatice 
ar putea revoluționa știința. Testele 
pentru o reţea „wi-fi  subacvatică“ realizate de o 
echipă de cercetători americani într-un lac din 
apropiere de Buffalo, New York, pot reprezen-
ta soluţia pentru colectarea facilă a datelor din 
oceane, pentru detectarea şi rezolvarea probleme-
le de mediu, informează descopera.ro. Cercetăto-
rii spun că tehnologia ar putea contribui la detec-
tarea tsunami-ului, oferind sisteme de avertizare 
mai pertinente. Oamenii de ştiinţă intenţionează 
să creeze un standard comun de comunicaţii sub-
acvatice, astfel încât interacţiunea şi schimbul de 
date să se realizeze mai uşor.  

Cei interesaţi de achiziţionarea 
unui automobil electric pot aplica la 
Administraţia Fondului pentru Mediu 
(AFM) pentru obţinerea unei reduceri 
de 12 000 de lei, fi ind disponibile 100 
de tichete de reducere, în cadrul unui 
nou program al Ministerului Mediului şi 
Schimbărilor Climatice (MMSC). Potri-
vit Ghidului de fi nanţare a Programului 
de promovare a vehiculelor de transport 
nepoluante şi efi ciente din punct de ve-
dere energetic, publicat în Monitorul 
Ofi cial, ecotichetul de 12 000 de lei se 
acordă la achiziţionarea unui autovehicul 

nou (autoturism, autoutilitară uşoară sau 
autospecială uşoară) 
propulsat de un motor 
electric, cu alimentare 
de la o sursă electrică. 
Se pot înscrie la AFM 
pentru obţinerea eco-
tichetului persoane fi -
zice şi juridice, unităţi 
administrativ-teritoria-
le şi instituţii publice, 
care, după ce le sunt aprobate dosarele, 
trebuie să se înscrie la un producător 
validat de AFM în termen de 20 de zile 

(persoanele fi zice) şi, respectiv, de 45 de 
zile (persoanele 
juridice). După 
primirea confi r-
mării de alocare 
a ecotichetului, 
p roducă to ru l 
validat are obli-
gaţia să dema-
reze şi să fi nali-
zeze procedura 

de achiziţionare a autovehiculului nou 
în termen de 30 de zile, fără a se depăşi 
data de 15 decembrie a anului în curs. 

În satul Ucea de Sus (judeţul Braşov), 
compania  Green Vision Seven va pune în 
funcţiune, până la fi nele anului, un parc so-
lar de 82 MW, acesta urmând să fi e cea mai 
mare unitate de acest tip 
din România în funcţie 
de capacitatea instalată. 
Potrivit lui Andreas Faff, 
administratorul fi rmei, 
prima parte a proiectului 
– de 55 MW – este deja 
în teste, restul de 27 MW 
fi ind în construcţie. Con-
strucţia parcului a început în luna aprilie şi 
a durat patru luni. Investiţia totală în cei 82 
MW depăşeşte 100 milioane de euro. Potri-
vit lui Andreas Faff, cei 82 MW reprezintă 
prima parte a unui proiect de producţie a 

energiei fotovoltaice de 168 MW, care ar 
presupune o investiţie totală de peste 200 
milioane de euro. În urma modifi cării le-
gislaţiei din domeniu, o decizie în privinţa 

continuării investiţiei 
va fi  luată – potrivit 
managerilor companiei 
– anul viitor.

După cum se 
ştie, statul sprijină 
producţia de energie 
verde prin sistemul 
certifi catelor vezi. Fi-

ecare producător primeşte gratuit de la 
Transelectrica un anumit număr de certi-
fi cate verzi pentru energia pe care o pro-
duce şi o livrează în reţea. Mai departe, 
producătorii vând aceste certifi cate verzi 

către furnizori, care sunt obligaţi prin lege 
să le cumpere, scopul fi ind ca o anumită 
parte din consumul fi nal de energie să fi e 
asigurată din sursele regenerabile. Furni-
zorii îşi recuperează costurile cu achizi-
ţia certifi catelor verzi prin includerea în 
tarife a acestor cheltuieli. În luna iunie 
a.c., însă, Guvernul a hotărât să reducă 
sprijinul acordat prin sistemul de certifi -
cate verzi pentru producţia de energie din 
surse regenerabile. În momentul de faţă, 
în România există proiecte de producţie a 
energiei în panouri solare de peste 410 MW. 
Potrivit datelor disponibile, cel mai mare 
parc fotovoltaic funcţional din România 
aparţine, în momentul de faţă, unei fi rme 
din grupul sud-coreean Samsung, şi are o 
capacitate instalată de 45 MW.

Cel mai mare parc solar din România 
va fi  pus în funcțiune în județul Brașov

După ce liceanul Ionuţ Budişteanu a 
câştigat anul acesta marele premiu la Intel 
ISEF, cea mai importantă competiţie de 
ştiinţă şi inginerie din lume pentru liceeni, 
echipa Gameleon, formată din românii 
Victor Popescu şi Vlad Alexandru Radu, 
a câştigat premiul I în cadrul Intel Global 
Challenge, de la University of California, 
în Berkeley. Cei doi studenţi români au ob-
ţinut 10 000 de dolari din partea Intel Foun-
dation pentru aplicaţia de cloud computing 
Gameleon, platformă care permite oricărui 
utilizator să îşi creeze propriul joc online 
de tip multiplayer, cu un singur browser. 
Interfeţele puse la dispoziţie sunt foarte 
uşor de folosit, utilizatorii neavând nevoie 
de cunoştinţe de programare. Gameleon 
publică jocul utilizatorului şi îl găzduieşte. 
Platforma are la bază HTML5, rulând pe 

orice dispozitiv şi browser compatibile cu 
această tehnologie. Proiectul studenţilor ro-
mâni a fost iniţial selectat la competiţia eu-
ropeană Intel Business Challenge Europe, 
care a avut loc Dublin, în luna iunie.

Intel Global Challenge este cea mai 
amplă competiţie de planuri de afaceri din 
lume dedicată studenţilor cu idei inova-
toare de antreprenoriat, care se pot realiza 
cu ajutorul tehnologiei. Competiţia a avut 
loc în Silicon Valley, la University of Ca-
lifornia, în Berkeley, şi au participat 28 de 
echipe din peste 20 de ţări şi regiuni. Fi-
naliştii au fost aleşi din 18 000 de aplicaţii 
din peste 60 de ţări şi regiuni. Înfi inţată 
în 2005, competiţia este creată pentru a-i 
motiva pe tinerii antreprenori să dezvolte 
proiecte inovatoare cu ajutorul tehnologi-
ei, care să ajute la rezolvarea principalelor 

probleme ale lumii şi să creeze modele vi-
abile de business.

Marele premiu al competiţiei, de 
50 000 de dolari, a fost câştigat de echi-
pa Mobile Monitoring Station, din Chile. 

Mobile Monitoring Station a creat un set 
de senzori care colectează în timp real 
date biomedicale ale muncitorilor indus-
triali, precum ritmul bătăilor inimii. 

Doi studenți români au câștigat premiul I 
la Intel Global Challenge, în Berkeley, SUA

https://biblioteca-digitala.ro




